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چه کسی »چهره سال هنر انقلاب« خواهد شد؟!
با اعلام هیات انتخاب؛ نامزدهای نهایی چهره سال هنر انقلاب معرفی شدند. به 
گزارش ایلنا، پس از معرفی نامزدهای اولیه کسب عنوان »چهره سال ۱۴۰۳ هنر انقلاب 
اسلامی«، در نهایت ۵ نامزد نهایی کسب این عنوان معرفی شدند. بر این اساس، گلستان 
جعفریان نویسنده کتاب »پاییز آمد« با ۱۳۵ بار تجدیدچاپ، محمد حمزه زاده نویسنده 
گرافیست و خالق  گلستان«، محمدرضا دوست محمدی  کتاب »قصه های دلستان و 
پرتره فرماندهان شهید جبهه مقاومت، محمد رسولی شاعر اشعاری موثر در هنگامه  نبرد 
طوفان الاقصی و کارن همایونفر آهنگساز آلبوم »سید الامه« در رثای شهید سیدحسن 
هستند.  اسلامی«  انقلاب  هنر  سال  »چهره  عنوان  کسب  نهایی  نامزدهای  نصرالله 
احمدرضا درویش، حمید حسام، سیدمسعود شجاعی طباطبایی، مرتضی سرهنگی، 
محسن مومنی شریف و مسعود نجابتی مسئولیت انتخاب نامزدهای نهایی این عنوان 
را بر عهده داشتند. گفتنی است چهره سال هنر انقلاب روز یکشنبه ۳۱ فروردین در تالار 

اندیشه حوزه هنری در آیین اختتامیه هفته هنر انقلاب اسلامی معرفی خواهد شد.

تنور هم چنان داغ فیلم های نوروزی 
کران  در شرایطی که گیشه سینما در انتظار اضافه شدن فیلم های جدید به چرخه ا
 ، کران نوروزی هم چنان به فروش خود ادامه می دهند. به گزارش مهر است؛ فیلم های ا
فیلم های »دایناسور«، »موسی کلیم الله )ع(«، »کوکتل مولوتف«، »رها«، »پسر دلفینی 
۲«، »بامبولک«، »پیشمرگ« و »عینک قرمز« که به عنوان فیلم های نوروزی ۱۴۰۴ روی 
پرده اند، هفته گذشته در مجموع ۴۱ میلیارد تومان فروختند. با این حال در این هفت 
روز »دایناسور« به کارگردانی مسعود اطیابی و بازی پژمان جمشیدی و امیر جعفری با 
فروشی سیزده ونیم میلیارد تومانی مانند هفته های گذشته در صدر جدول فروش قرار 
گرفت و مجموع فروش خود را هم ۱۰۰ میلیارد تومانی کرد. فیلم های »موسی کلیم الله )ع(« 
به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا و »کوکتل مولوتف« ساخته حسین امیری دوماری نیز با 
هشت ونیم میلیارد و هفت میلیارد تومان در رده های دوم و سوم جدول فروش نشستند. 
»رها« به کارگردانی حسام فرهمند با فروش سه میلیارد و نهصد میلیون، »پسر دلفینی ۲« 
به کارگردانی محمد خیراندیش با فروش سه میلیارد و هشتصد میلیون، »بامبولک« به 
کارگردانی آرش معیریان با فروش دو میلیارد و سیصد میلیون و »پیشمرگ« به کارگردانی 
علی غفاری نیز با فروش یک میلیارد و هشتصد میلیون تومان دیگر فیلم های پرفروش 
کران- »صیاد« ساخته جواد افشار- با بازی علی  هفت روز گذشته بودند. فیلم تازه وارد ا
سرابی، هومن برق نورد، مارال بنی آدم، نادر سلیمانی و محمدرضا هدایتی نیز کمتر از یک 

میلیارد تومان فروخته است.

»کنکل« و »جزر و مد« در راهند!

دو سریال »کنکل« و »جزر و مد« به همراه رئالیتی شوی »کافه ژوله« به زودی راهی 
شبکه نمایش خانگی می شوند. به گزارش ایسنا، سریال »کنکل« به نویسندگی و کارگردانی 
کدل، هانیه توسلی، صابر ابر، ستاره  رامتین لوافی و با حضور بازیگرانی چون مهدی پا
پسیانی و همچنین پدرام شریفی ساخته شده است.  سریال »جزر و مد« نیز به کارگردانی 
محمدحسین لطیفی و بازی آرش مجیدی، مهرو نونهالی، آزاده زارعی، حسین سلیمانی 
و سعید چنگیزیان جلوی دوربین رفته است. رئالیتی شوی »کافه ژوله« هم حاصل 
همکاری امیرمهدی ژوله و محسن چگینی است. این آثار قرار است از پلتفرم جدید 

»استارنت« پخش شوند.

پایان تصویربرداری »سلمان فارسی« تا پایان سال
تصویربرداری فصل ایران باستان سریال »سلمان فارسی« تا پایان سال ۱۴۰۴ به پایان 
گزارش هنرآنلاین، ساخت مجموعه تلویزیونی »سلمان فارسی« به  خواهد رسید. به 
کارگردانی داود میرباقری- که زندگی سلمان فارسی را در دوره ساسانی، امپراتوری بیزانس 
و صدر اسلام به تصویر می کشد- به مراحل پایانی نزدیک شده است. این مجموعه 
تلویزیونی که در ۶۰ قسمت حضور این چهره تاریخی و مذهبی در ایران باستان، بیزانس 
و حجاز را به تصویر می کشد؛ با پایان تصویربرداری فصل ایران باستان به حضور روی آنتن 
نزدیک تر خواهد شد. گفتنی است که تصویربرداری فصل بیزانس این مجموعه فروردین 
سال ۱۴۰۲ به پایان رسیده و حالا با پایان تصویربرداری فصل ایران باستان تا پایان ۱۴۰۴ تنها 
تولید فصل حجاز از این سریال باقی خواهد ماند. گفته می شود برای تولید جلوه های 
بصری »سلمان فارسی« از فن آوری های  پیشرفته استفاده شده و قرار است این مجموعه 

به بازارهای خارجی هم عرضه شود.

چراغ سبز ساخت »پایتخت۸« روشن شد
علیرضا نجف زاده، مدیر پروژه سریال »پایتخت ۷« که از آغاز تولید سریال »پایتخت« در 
کنار سیروس مقدم حضور داشته، از درخواست های پرشمار مردم برای ادامه ساخت این 
سریال خبر می دهد. به گزارش تسنیم، در حالی که سریال »پایتخت ۷« به قسمت های 
پایانی خود نزدیک شده، علیرضا نجف زاده با اشاره به بازتاب ها و استقبال کم نظیر مردم از 
این مجموعه تلویزیونی می گوید که »مردم از همین حالا ناراحت اند که سریال رو به پایان 
است و امیدوارند بار دیگر شاهد فصل تازه ای از این سریال محبوب باشند«. مدیر پروژه فصل 
کید می کند که »امیدواریم تلویزیون هرچه زودتر تصمیم نهایی را بگیرد  هفتم »پایتخت« تأ
و مقدمات تولید فصل هشتم »پایتخت« فراهم شود. چرا که هر یک از بازیگران این مجموعه 
تعهداتی در پروژه های دیگر دارند و گرد هم آوردن شان کار ساده ای نیست. به همین دلیل، 
که تصمیم گیری برای ادامه مجموعه زودتر انجام شود تا بتوان مقدمات  ضروری است 
ساخت فصل جدید را- که یک سرمایه ملی است- مهیا کرد«.علیرضا نجف زاده در حالی این 
صحبت ها را مطرح می کند که پیمان جبلی رئیس صداوسیما روز گذشته در حیاط دولت 

چراغ سبز ساخت فصل جدید »پایتخت« را روشن کرد!

ساز ملودیکا درزمره سازهایی است که به آن شکلی 
که باید نزد عامه مردم شناخته شده نبوده است؛ هرچند 
به طورقطع، این ساز از پیشینه ای برخوردار است، ولی 
درسال های اخیر ما بیشتر از طریق صفحه شخصی شما 
گرام با این ساز آشنا شده ایم که درهمراهی با  دراینستا
هنرجویانتان یا برخی از هنرمندان، به نواختن این ساز 
ملودیکا  جایگاه  درباره  است  گرممکن  ا پرداخته اید، 

توضیح دهید.
در  اسباب بازی  یک  عنوان  به  ملودیکا   ۵۰ دهه  در 
مغازه های اسباب بازی  فروشی وجود داشت، اغلب کسانی 
که مثل من درآن دهه به دنیا آمده اند حتما با این اسباب بازی 
مواجه شده و یا در خانه دوست و فامیل با این وسیله بازی 
کرده اند. نمی دانم اصالت این ساز به کدام کشور برمی گردد. 
همین قدر بگویم که خود من هم درکودکی از جمله کسانی 
بودم که شیفته اسباب بازی ملودیکا شدم. تااین که دردهه 
8۰، یک بار که در یک فروشگاه سازفروشی حضور داشتم، ساز 
ملودیکا را دیدم و آن را نواختم و متوجه شدم که می توانم با 
این ساز ارتباط خوبی برقرار کنم. همان زمان به همسرم گفتم 
می خواهم در کنسرت پیش رو ملودیکا بنوازم، او با تعجب 
کودکان است نه بزرگسالان«.  گفت: »اما این ساز مناسب 
به هرحال من درآن کنسرت که درتالار وحدت اجرا کردم روی 
صحنه ملودیکا زدم و این ساز با تشویق مخاطبان روبه رو 
شد. چون فکرمی کردم گاهی لازم است تا درعالم هنر جرات به 
خرج داد و دست به کارهای نو زد. می توانم بگویم، تا قبل ازآن 
کنسرت، هنرمند دیگری روی صحنه ملودیکا نزده بود و من 
اولین کسی بودم که این باور را که ملودیکا، سازی برای کودکان 
است را شکستم و آن را نواختم. شاید یکی از دلایل این که 
هنرمندان کمتر به سراغ این ساز رفته اند این بوده باشد که 
گر بخواهیم ملودیکا را  کوک این ساز ۴۴۰ فرکانسی نیست؛ ا
ضبط کنیم نیازمند کوک کردن است و چون این مسئله میسر 
نمی شود، درنتیجه برای همراهی با سایر سازها در ارکستر 
که از  هم هماهنگی نخواهد داشت. به همین دلیل است 
سازدهنی یا هارمونیکا بیشتر از ملودیکا همیشه در ارکسترها 
استفاده شده است. درطول این سال ها که من به مناسبت 
برگزاری هرکدام از کنسرت هایم، درکنار ساز پیانو، ملودیکا هم 
نواخته ام، این ساز مورداقبال و توجه مردم قرارگرفته است. 
درواقع همین تشویق ها موجب شد تا من به فکر تولید آلبوم 
“ملودیکافه” بیفتم. پیانوی این آلبوم توسط سینا سلیم زاده 
که ازهنرجویان قدیمی من است نواخته شده و »آوای باغ 
مهر« که ناشر آن خود من هستم نیز این اثر را منتشر کرده 

است. 

چرا انتشار این آلبوم چندین سال به طول انجامید؟
کرونا بود  یک دلیل تعویق درانتشاراین آلبوم، بیماری 
که باعث شد این اثر  و باقی، مربوط به مسائل مالی است 
درزمان خودش منتشر نشود و ۱۰سال انتشار آن طول بکشد. 
»ملودیکافه« اساسا قطعاتی را دربرمی گیرد که می شود آن را 
در کافه به هنگام نوشیدن چای یا قهوه شنید، به خصوص 
این که تمام آهنگ های این آلبوم براساس موسیقی فیلم های 
مطرح و خاطره انگیزی چون “داستان عشق”، “پاپیون"، 
“پدرخوانده” و قطعه معروف "خواب های طلایی” استاد 
جواد معروفی ساخته شده است. دراین گفت وگو جا دارد از 
دست اندرکارانی چون سینا سلیم زاده، بهنام شهرکی، محی 
نیکو و سهیل سلیم زاده تشکر کنم که در شکل گیری این آلبوم 
نقش به سزایی ایفا کردند. خدا را شکر می کنم که به من هم 

قدرتی داد تا درملودیکا فوت کرده و این آلبوم را تولید کنم. 

گرممکن است درباره قابلیت کوک کردن این ساز هم  ا
توضیح دهید...

که ملودیکا  خاطرم هست بعدازگذشت چهارپنج سال 
زدم، آقایی به نام علیرضا عبدی از شهرستان نمین در استان 
آذربایجان با من تماس گرفت و به این مسئله اشاره کرد که 
که  کند. همان طور  کوک ایرانی  می تواند ملودیکای من را 
ملودیکا  و  ندارد  کلاسیک  فواصل  ما  موسیقی  می دانید، 
که به دلیل داشتن فواصل  از جمله سازهایی است  هم 
کلاسیک، فقط می توان  قطعاتی با حال وهوای فرنگی را اجرا 
کرد. درحالی که مولفه موسیقی ایرانی این است که احتیاج 
به ربع پرده دارد. ایشان به مدد هنر و توانمندی که داشت 
توانست ملودیکای من را کوک ایرانی کند. به همین خاطراست 
که صدای ساز من، صدایی خاص است. امروز می توانم ادعا 
کنم بعدازاجراهای متعددی که با ساز ملودیکا روی صحنه 
داشته ام، توجه دیگر پیانیست ها هم به سمت این ساز جلب 
شده و حالا این ساز در برخی از گروه ها و ارکسترها جایگاه 
خوبی یافته است. ازاین بابت خدا را شکرمی کنم که موجب 
شدم صدای یک اسباب بازی کوچک، هم دربین عامه مردم 
شنیده و معرفی شود و از سویی، اهالی موسیقی نیز به سمت 

این ساز گرایش پیدا کنند.
  

در  را  دانلود  امکان  اینترنت  که  قبل  سال  ازچندین 
اختیار کاربران قرارداد و برخی از افراد، بدون درنظرگرفتن 
حق مادی و معنوی مولف، اقدام به دانلود غیرقانونی آثار 
موسیقی کردند، تقریبا با مرگ آلبوم های فیزیکی موسیقی 
مواجه شدیم، حالا انتشار این آلبوم در شرایط فعلی چه 

توجیهی خواهد داشت؟
»ملودیکافه« آلبومی است که به شکل رایگان دراختیار 
دوستداران آثاری ازاین دست قرارمی گیرد. باوجود این که 
ما برای تولید این آلبوم چندین شبانه روز بیخوابی کشیدیم 
و این اثر با هزینه شخصی ساخته شده است، اما قلبا تمایل 
دارم این اثر به شکل رایگان در دسترس مردم قراربگیرد. 
کردید درست است،  درعین حال آنچه شما درسوال اشاره 
امروز دیگر به ندرت از آلبوم های فیزیکی استقبال می شود، چرا 
که نه کامپیوترها سی دی پلیر دارند و نه افراد در ماشین های 

خود، به جای فلش، از سی دی بهره می گیرند. 

این که شما تصمیم گرفته اید اندوخته زحماتتان برای 
انتشار یک آلبوم را به شکل رایگان دراختیار مخاطبان 

بگذارید حتما باید دلیلی داشته باشد.
گر کارنکنم، دق    دلیلش این است که من دق می کنم ا
گر موسیقی ننویسم و اثری از خودم به جای نگذارم.  می کنم ا
که وارد عرصه موسیقی شدم  ضمن این که از همان زمان 
هیچ وقت دراندیشه این نبودم که از رهگذر انتشار آلبوم هایم 
به منافع مالی برسم. این مسئله باعث شده تا خانواده ها به 
کادمی پیانوی  ما اعتماد داشته باشند و فرزندانشان را به آ
ما بسپارند و از سویی دیگر، خبرنگارانی چون شما دراین 
بیست و چندسال به هربهانه ای با من مصاحبه کنند. به 
بیان ساده تر، انتشار هرکدام از آثارم با هزینه شخصی بوده 
است.  مسلما من هم مانند سایر افراد جامعه نیازمند گذران 
معاش هستم که با روزی ۱۲ساعت تدریس تلاش می کنم 
دغدغه های مالی خود را برطرف کنم. در کشورهای دیگر، 
یک موزیسین درطول عمرش، مثلا ۱۰ اثر می سازد و با انتشار 
و تجدید انتشار این آثار  تا پایان عمر زندگی راحتی را سپری 
می کند، اما در کشور ما هنرمند به رغم تولیدات انبوه، بازهم 
گذران زندگی خود در می ماند. ضمن این که تعداد  برای 

ناشرانی که انتشار آثار موسیقی را بپذیرند هم معدود است. 
بنابراین هیچ کدام از آلبوم های من تاامروز برایم دستاورد 

مالی به همراه نداشته است. 

شکل  به  سال ها  این  درطول  شما  فعالیت  محور 
تخصصی همواره بر ساز پیانو مبتنی بوده،هرچند گاهی 
پیش آمده که با بعضی از خوانندگان هم همکاری کرده 
باشید اما اغلب کنسرت ها و آلبوم هایتان درقالب دوئت 
یا همنشینی با سازهای دیگر و عمدتا بدون کلام بوده 
است، این درحالی است که اغلب مخاطبان تمایل دارند 
به شنیدن یک قطعه با کلام یا تماشای کنسرتی بروند که 
با صدای خواننده همراه است،این که تعداد مخاطبان 

موسیقی بی کلام معدودند یک آسیب نیست؟
و  کلام  با موسیقی  مخاطبان،  غالب  که  است  طبیعی 
خواننده را ترجیح بدهند، از دید من این یک آسیب نیست، 
چرا که مردم بیش از آن که با صدای گیتاربیس یا پیانو ارتباط 
برقرار کنند با کلام راحت تر مواجه می شوند. و خواننده همیشه 
دریک اثر موسیقایی، نقش انتقال دهنده کلام را به عهده دارد. 
می خواهم بگویم، مردم اصولا درهمه جای دنیا آنچه را که 
بیشتر درک می کنند به سمتش می روند و خریداری می کنند. 
باید بپذیریم که موسیقی بی کلام مخاطبان خاص خود را دارد 
و عناصری چون هارمونی و کنترپوان که در موسیقی کلاسیک 
هست برای برقراری ارتباط با مخاطبان عمومی موسیقی 
کافی نیست. درنتیجه اغلب مردم به سمت آهنگ هایی 
که با صدای خواننده همراه است. ازطرفی، تهیه  می روند 
که به امرارمعاش بپردازند  کنندگان موسیقی نیز برای آن 
تمایل دارند به سرمایه گذاری روی آثار با کلام یا کنسرت هایی 
که باصدای خواننده همراه هستند بپردازند. زمانی هست که 
کسی می خواهد موسیقی کار کند و یک زمان هم، فرد به این 
فکرمی کند که به وسیله موسیقی دست به یک بیزنس و تجارت 
بزند. درست است من هم دراین سال ها در مواردی، با برخی 
از خوانندگان در بعضی از آلبوم هایم همکاری کرده ام اما این 
کار را دوست ندارم، چون به عنوان نوازنده و آهنگساز، برای 
ساخت یک اثر ۲۰۰ ساعت وقت صرف می کنم و یک خواننده 
درعرض یک ساعت در استودیو آن را می خواند و اثر به نام او 
تمام می شود! این مسئله همیشه عمق جان مرا سوزانده 
کمتر، زحمات ترانه سرا، آهنگساز،  است، چون درکشور ما 
تنظیم کننده و نوازنده دیده می شود. خود آهنگسازان هم 
دراین سال ها در جهت معرفی خود کمتر تلاش کرده اند که 
نمیدانم دلیلش چیست. به هرحال، کمتر پیش آمده تا مردم 
آهنگی را با نام آهنگسازش به یاد بیاورند که دراین بین آثاری 
چون "تولدت مبارک” استاد انوشیروان روحانی، "سوغاتی” 
زنده یاد ناصر چشم آذر و... تقریبا یک استثنا به شمارمی روند.  

گفت وگو با سامان احتشامی،نوازنده پرسابقه پیانو و آهنگساز به بهانه انتشار آلبوم تازه  »ملودیکافه«

اگر کارنکنم و اثری از خودم
 به جای نگذارم؛ می میرم!

هنرمندان  محضر  از  بهره گیری  با  که  هنرمند  این  شمارمی رود.  به  معاصر  موسیقی  درعرصه  پرسابقه  هنرمندان  از  یکی  احتشامی  سامان  صالحی[  آزاده  [   
پیشکسوتی چون جواد معروفی، محمد سریر و اسماعیل امین موید وارد عرصه موسیقی شده؛ از سن کودکی فراگیری پیانو را شروع کرد و دراین رشته چندان 
خوش درخشید که به گفته خودش، تدریس پیانو را از سن شانزده سالگی آغاز کرد و به دنبال آن توانست در جشنواره های مختلفی حضور یابد؛ به طوری که در 
سال 1368 موفق شد دیپلم افتخار جشنواره موسیقی کانون پرورش فکری کودکان ونوجوانان را دریافت کند و طی سال های 70تا 74، با کسب مقام اول در رشته 
پیانوی کلاسیک، برنده لوح زرین و لوح تقدیر جشنواره موسیقی فجر شود. "باغ به باغ"، "بهشت من"، "باغ رویاها"، کهنه های همیشه نو"، “آنا درباغ”، “راز باغ” و 
"همایون های همایون" شماری از آلبوم های این نوازنده و آهنگساز هستند. "ملودیکافه" تازه ترین آلبوم این هنرمند به شمارمی رود که طی روزهای اخیر منتشر 

شده است. به این مناسبت بااین موزیسین به گفت وگو نشسته ایم. 

خبر اول

پرده نقره ای

نمایش خانگی

جعبه جادو

شنیده ها

در باره نبود اسپانسر 
سال هاست که 
اسپانسرها ترجیح 
می دهند تا سرمایه خود 
را در کنسرت های پاپ 
که فروش بیشتری دارد 
صرف کنند. این مسئله 
البته فقط مختص 
کشور ما نیست، 
بلکه در همه جای 
دنیا موسیقی پاپیولار 
طرفدار بیشتری دارد، 
 ، البته در کشورهای دیگر
درکنار موسیقی پاپ، به 
سایر ژانرهای موسیقی 
هم توجه و حمایت 
بیشتری می شود، ولی 
در موسیقی ما این 
اتفاق کمتر افتاده 
ثار یا  است. به ویژه، آ
کنسرت های بی کلام 
که به نظرم هیچ گاه 
موردعلاقه اسپانسرها 
نبوده و نیست. البته 
باید به این نکته اشاره 
کنم که درمواقعی هم، 
برخی از اسپانسرها 
تمایل دارند حامی مالی 
کارهای ما شوند ولی 
صحیح نیست که لوگوی 
ثارتخصصی  آنها روی آ
موسیقی قراربگیرد. 
ازاین رو، براین باورم 
آن دسته از هنرمندانی 
که درحوزه موسیقی 
بی کلام فعالیت 
می کنند، تماما با هزینه 
شخصی، انتشار آلبوم 
یا برگزاری کنسرت ها 
را به عهده می گیرند. 
درحالی که انتشار 
ثارشان، با بازگشت  آ
سرمایه توام نیست. 
خود من برای انتشار 
آلبوم “ملودیکافه” 
و برای دیگر کارهایم 
تمام سیزده روز نوروز 
امسال را کارکردم و اصلا 
نفهمیدم چطور عید به 
پایان رسید و حالا این 
اثر را  از صمیم قلبم و به 
شکل رایگان در اختیار 
مردم نازنین و شریف 
قرارداده ام.


